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بنــگــاه  ها
افزایش ۴ درصدی تولید 

کنسانتره آهن شرکت های بزرگ
آرمانملی: سازمان توسعه و نوسازی 
)ایمیدرو(  ایران  معادن و صنایع معدنی 
آهن  کنسانتره  تولید  میزان  اعلام کرد: 
شرکت های بزرگ در پنج ماهه نخست سال 
۱4۰۰، بیش از 4درصد افزایش یافت. براساس 
این گزارش ۱۰ شرکت بزرگ تولیدکننده 
کنسانتره سنگ آهن از ابتدای فروردین تا 
پایان مرداد ۱4۰۰، نزدیک به ۲۱ میلیون و 
۱۹۵ هزار و ۲۹۰ تن تولید کردند. این رقم در 
مدت مشابه سال ۹۹، حدود ۲۰ میلیون و ۳۷۳ 
هزار و ۳۱۸ تن بود. از این میزان، شرکت های 
»گل گهر« هفت میلیون و ۲۲۰ هزار و ۷۳۹ 
تن، »چادرملو« پنج میلیون و ۱۲۸ هزار و 
۶۷۹ تن، »توسعه معادن و صنایع معدنی 
خاورمیانه« ۲ میلیون و ۲۵۸ هزار و ۹۷۷ تن، 
»گهرزمین« یک میلیون و ۹۶۰ هزار و ۵۱۱ 
تن، »مرکزی« یک میلیون و ۶4۷ هزار و ۱۶4 
تن، »توسعه فراگیر سناباد« ۸۹۱ هزار و ۹۸۹ 
تن، »اپال پارسیان سنگان« ۹۳۲ هزار و 4۸۱ 
تن، »صبانور« 4۹۲ هزار و ۵۲۶ تن، »صنایع 
معدنی فولاد سنگان« 4۵۶ هزار و 4۰۰ تن و 
»جلال آباد« ۲۰۵ هزار و ۸۲4 تن کنسانتره 
آهن تولید کردند. در پنج ماهه نخست امسال، 
شرکت های بزرگ ۶ میلیون و ۷۷۹ هزار و 
۶۶۲ تن کنسانتره به شرکت ها ارسال کردند 
که در مقایسه با رقم مدت مشابه سال ۹۹ 
)هفت میلیون و ۳۵۷ هزار و ۵۶4 تن(، حدود 
هشت درصد کاهش نشان می دهد. برپایه این 
گزارش، شرکت های بزرگ از ابتدای فروردین 
تا پایان مرداد ۵4۳ هزار و ۸۱۹ تن سنگ آهن 
دانه بندی تولید کردند که نسبت به رقم مدت 
مشابه پارسال )۵۳۷ هزار و ۶۹۷ تن(، یک 

درصد افزایش نشان می دهد.

آرمانملی-محمدسیاح:فعالیت کسب وکارها در ایران 
با مشکلات زیادی همراه است، مشکلاتی که ریشه در قوانین 
و مقررات درهم تنیده دارد. قوانینی که هر روز بیشتر و برداشت 
مسئولان اجرای از آن سردرگم تر می شود و همین موضوع باعث 
خسته و ناامیدی صاحبان کسب وکار برای ادامه فعالیت می شود. 
یکی از این بخش ها صدور مجور فعالیت کسب وکارهاست که 
سالیان سال باعث شده تا خیلی ها قید فعالیت اقتصادی رسمی  را 
در ایران بزنند، چراکه باید حداقل یکسال در بین ۳۰ تا 4۰ سازمان 
و نهاد در رفت وآمد باشند تا بتوانند با هزینه کرد بعضا زیاد مجوز 
فعالیت یکساله بگیرند و هر سال هم برای تمدید آن همین راه را 
اما کمی  خلاصه تر بروند و این روند باعث فرسودگی کسب وکارها 
شده بود؛ حال اما مجلس در اقدامی  طرحی را در دست دارد که با 
تصویب آن مراحل صدور مجوز برداشته و کسب وکارها می توانند 
با ثبت اطلاعات خود در سامانه ای و دادن تعهدات دیجیتالی 
به فعالیت خود مشغول شوند. این اتفاق می تواند باعث سرعت 
بخشیدن به شروع فعالیت کسب وکارها شود؛ اما مشکلات دیگری 
هم هست که بیش از مجوزها به کسب وکارها آسیب زده و آنها هم 
باید از بین بروند و تا زمانیکه چرخه اصلاح کامل نشود اقدامات 
جزیره ای نمی تواند نتیجه مثبتی را به دنبال داشته باشد.  »هادی 
حق شناس«، کارشناس اقتصادی در این باره به »آرمان ملی« 
گفت: قطعا اینکه بروکراسی ها به حداقل ممکن برسد و فرآیند اخذ 
مجوز به جای گذراندن مراحل طولانی در کوتاه ترین زمان ممکن 
صورت بگیرد؛ امر مطلوبی است و در این تردیدی وجود ندارد، اما 
اگر فکر کنیم که با این اقدام مشکل فضای کسب وکار کشور حل 

می شود درواقع این یک تحلیل واقع بینانه نخواهد بود. وی ادامه 
داد: دلیل این تحلیل غیرواقعی بودن این است که ما الان نزدیک 
به ۱۰۰۰ شهرک و ناحیه صنعتی در ایران داریم و در این شهرک ها 
و نواحی صنعتی ده ها هزار بنگاه اقتصادی مستقر هستند و همه 
این بنگاه های اقتصادی نه تنها از سد دریافت مجوزها عبور 
کرده اند بلکه زمین گرفته و سوله هم ساخته اند و خط تولید و 
مواداولیه برای تولید هم دارند ولی تولید صورت نمی گیرد، چراکه 
امروز مشکل اقتصاد ایران درواقع در سمت تقاضاست! یعنی وقتی 
تقاضایی برای کالا نباشد طبیعی است که اقتصاد به شرایط عادی 
برنمی گردد. حق شناس تصریح کرد: نکته ای که گفتم به این معنا 
نیست که فرآیند قبلی صدور مجوزها فرآیند درستی بوده است، 
اینکه فرآیند صدور مجوزها باید کوتاه شود جای خودش محفوظ 
است، اما نکته این است که مثلا وقتی امروز مردم در صف خودرو 
می مانند،  امسال ثبت نام و سال آینده آن را دریافت می کنند؛ 
مشکل این است که عرضه کننده نتوانسته به درستی این عرضه را 
انجام بدهد، از آن سمت هم در تقاضا، خودرو با قیمتی که عرضه 
می شود توان خرید ندارد. یعنی در کالایی مانند خودرو چنین 
اتفاقی افتاده است یا در موضوع مسکن در کل ایران از هر سه 
نفر یک نفر مستاجر است یعنی یک سوم ۲۵ میلیون خانوار در 
ایران مستاجر هستند! پس تقاضا برای مسکن وجود دارد. مشکل 
اینجاست که قیمت تمام شده مسکن گران است و قدرت خرید در 
سمت تقاضا وجود ندارد؛ من مسکن و خودرو را به عنوان ۲ کالای 
مصرفی و سرمایه ای مثال زدم. این موضوع درباره بقیه کالاها هم 

صدق می کند.

اقتصاددرگیرمشکلاتاست
این اقتصاددان با بیان اینکه فضای عمومی  اقتصاد ایران دچار مشکل 
است، ادامه داد: بخشی از ریشه این مشکل به سیاست های پولی کشور، 
بخشی به سیاست های مالی، بخشی به نظام مالیاتی کشور و بخشی 
هم به نظام تجاری کشور برمی گردد. نمی توان به اقتصاد به شکل 
جزیره ای نگاه کرد. مثلا شخصی که بیمار است و مشکل قلبی وریوی 
دارد که نمی تواند عمل زیبایی کند که در این صورت مشخص می شود 
شخص موضوع را اشتباه متوجه شده است! در نتیجه باید به اقتصاد 
ایران به عنوان یک بسته نگاه کرد. تا زمانیکه مسائل اصلی اقتصاد ایران 
حل نشود و تا مساله را درست تشخیص ندهیم، تولید قانون فقط منجر 
به سردرگمی  مردم می شود. او گفت: همین قوانین کسب وکاری که 
مصوب شده اگر به درستی اجرا شوند بخشی از مشکلات حل خواهند 
شد،  ولی همانطور که گفتم باید شاخص کلیدی اقتصاد کشور حل 
شود. این اقتصاددان اضافه کرد: زمانیکه گفته می شود 4۰۰ هزار 
میلیاردتومان کسری بودجه در کشور داریم، وقتی تورم دو رقمی  است 
و رشد اقتصادی متوسط با ظرفیت اقتصاد متناسب نیست، طبیعتا بقیه 
مسائل فرعی تلقی می شوند. ما در شهرک ها هزاران بنگاه های اقتصادی 
داریم که از مجوزهای آزاردهنده هم عبور کردند ولی نمی توانند کالا 
تولید کنند که اگر مشکلات اینها را حل کنیم طبیعتا با مصوبات جدید 

فضای کسب وکار مثبت تر خواهد شد.
درگیرالفبایاقتصادینباشیم

حق شناس در پاسخ به این سوال که آیا با حذف روند صدورمجوز، 
مجوزفروشی ها و مشکلات مربوط به آن حل خواهد شد، تصریح 
کرد: قطعا از مجوزفروشی فاصله خواهیم گرفت ولی مجوزفروشی 
سهم بسیار ناچیزی در اقتصاد ایران دارد. در یک زمانی اگر کسی 
مجوز داروخانه و آزمایشگاه و برخی از صنف ها را داشت در ایران 
خریدوفروش می شد ولی الان اینها سهم بسیار ناچیزی دارند. این 
اقتصاددان درباره این نظارت بر ثبت الکترونیکی کسب وکارها و 
نگرانی هایی که در این باره وجود دارد، افزود: خوشبختانه در حال 
حاضر چون دولت ها به دنبال دولت الکترونیک هستند بسیاری 
از نظارت ها به شکل الکترونیکی قابل حل است. یعنی همین 
مجوزهایی که باید درگیر آن باشند و نامه ها به شکل فیزیکی 
مبادله می شد امروز به راحتی دولت الکترونیک می تواند این کار را 
انجام دهند و نیازی به مراجعه حضوری و انتقال کاغذ نیست. به نظر 
می رسد نظارت ها هم به همین شکل باشد و با استفاده از ابزارهای 
جدیدی که در اختیار است، در کوتاه ترین زمان باکیفیت صورت 
بگیرد. عرض من این است که ما همچنان درگیر الفبای مسائل 
اقتصادی هستیم و تا زمانیکه مشکلات اصلی حل نشود بقیه گره ها 

در واقع مشکلات فرعی خواهد بود.

آرمانملی:  وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در آخرین اظهارت خود از تعریف و برنامه ریزی 
۳ راهکار در حوزه فولاد خبر داده که قرار است 
براساس آن ضمن حذف قیمت گذاری دستوری 
و البته امضاهای طلایی با اصلاح ساختار صنعت 
فولاد زمینه کاهش هزینه های تولید و افزایش 
رقابت پذیری در بازار داخلی و جهانی فراهم شود. 
درواقع برنامه ششم توسعه در حالی تحقق تولید 
۵۵ میلیون تنی فولاد در افق ۱4۰4 را هدفگذاری 
کرده که قرار است از چهار سال آینده زنجیره فولاد 
به مهمترین حوزه برای کاهش وابستگی دولت 
به درآمدهای نفتی تبدیل شود و در این میان 
دولت نیز با صدور بخشنامه ها و دستور العمل های 
جزیره ای حمایت تمام قد خود را از صنعت فولاد 
انجام داده است. اما با وجود تمامی  این حمایت ها 
صنعت فولاد نیز همچون سایر حوزه های مورد 
توجه دولت با چالش های مختلفی در نظام 
قیمت گذاری و عرضه مواجه شد به گونه ای که 
عرضه در بورس کالا و نرخ گذاری دستوری به 
راهکار دولت برای جلوگیری از التهابات بازار 
تبدیل شد؛ اما حضور مافیای فولاد به همراه انحصار 
حاکم بر بازار باعث شد تا نظام کنترلی دولت 
چندان موفق نباشد. حال اگرچه با تنگ ترکردن 
دایره نظارت ها همچون الزام رعایت کف عرضه و 
دستورالعمل های این چنینی کمی  از التهابات بازار 
کاسته است، اما تجربه نشان داده در اقتصاد ایران 
قیمت گذاری  دستوری و کنترل قیمت ها از طریق 
انتهای زنجیره پاسخگو نبوده و تنها به زیان  بخشی 
از زنجیره و فربه ترشدن بخشی دیگر منجر شده 
است. حال فاطمی امین از راهکار ۳ گانه ای خبر 
داده که حذف قیمت گذاری  دستوری و استفاده 
از سامانه جامع تجارت مهمترین بخش آن را 
تشکیل می دهد. فارغ از اینکه سامانه جامع تجارت 
همواره از سوی فعالان این حوزه  به عنوان یکی از 
فاکتورهای موثر در ایجاد التهابات بازار شناخته 
شده است و اصلاح و بررسی نقاط ضعف آن را 
اجتناب ناپذیر می کند تجربه نشان داده است، اما 
کارشناسان معتقدند در شرایطی که نیاز بازار ۵۰ 
درصد از تولید را شامل می شود عرضه و صادرات 

محصولات از طریق بورس تنها به کاهش قیمت 
و حذف حاشیه سود تمامی  زنجیره تولید منجر 
خواهد شد. موضوعی که به گفته کارشناسان در 
صورتیکه وزیر تصمیم به اصلاح بازار دارد باید 
کف عرضه را متناسب با نیاز بازار داخا تعیین کند 
و تولیدکننده امکان عرضه یا ازطریق بورس برای 
بازار داخل و یا صادرات داشته باشد که در این 
صورت شاهد ایجاد تعادل قیمتی در بازار داخلی و 
قیمت جهانی خواهیم بود اگرچه که صحبت های 
فاطمی امین مبنی بر عدم وابستگی فولاد به 
نوسانات ارزی نشان دهنده ان است که وزیر قصد 
دارد تمامی  تولید را از بورس عرضه کند. بنابراین 
می توان گفت آینده روشنی در انتظار زنجیره فولاد 

نخواهد بود.
راهکاروزیربرایحذفامضاهایطلایی
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن 
و تجارت در رابطه با ساماندهی زنجیره فولاد 
می گوید: فولاد محصولی است که تاثیر بسزایی 
در قیمت محصولات دیگر و همچنین فضای 
روانی بازار دارد، بنابراین برنامه ای ۳ مرحله ای 
برای فولاد طراحی شده که  از ماه های مهر، آبان 
و آذر شروع می شوند. وی نخستین مرحله از این 
طرح را رصد کامل زنجیره فولاد از مهرماه عنوان 

کرد و افزود: بر این اساس تمام تولیدات مقاطع 
فولادی، شمش و محصولات فولادی در قالب 
بورس و سامانه جامع تجارت عرضه خواهند شد 
که این راهکار اطلاعات لازم  در خصوص رانت ها، 
سهمیه ها و چندقیمتی بودن را ارئه داده و باعث 
حذف آنها می شود. وزیر صمت با عنوان اینکه رانت 
بازار فولاد تا پایان آبان ماه خاتمه خواهد یافت، 
گفت:  در مرحله دوم ساختار بازار اصلاح خواهد 
شد و تاثیرگذاری قواعدی که از مهرماه ابلاغ و 
شده قابل مشاهده می شود به گونه ای که می توان 
با اطمینان گفت از ابتدای آذرماه امضای طلایی 
در فولاد نخواهیم داشت. وی مرحله سوم طرح را 
ذیصلاح ساختار صنعت فولاد عنوان کرد و افزود: 
این مرحله از مهرماه آغاز می شود، اما بیشترین 
تمرکز بر آن از آذرماه و پس از رفع چالش های 
قبلی خواهد بود تا از این طریق به سمت کاهش 
هزینه های تولید و قیمت تمام شده حرکت شود. 
وی اضافه کرد: مرحله سوم هم از مهر آغاز می شود، 
اما تمرکز ما بر آن آذرماه به بعد خواهد بود. این 
است که یک اصلاح ساختار در صنعت فولاد داشته 
باشیم و به سمت کاهش قیمت تمام شده حرکت 
کنیم. فاطمی امین خاطرنشان ساخت: تا آبان ماه 
رانت ها و چند قیمتی بودن از بین خواهد رفت 

بازار به ثبات خواهد رسید و پس از آن  ایجاد یک 
رقابت سازنده ای برای کاهش هزینه های سربار، 
هزینه های تولید و قیمت تمام شده آغاز خواهد 
شد به گونه ای که از پس بازار فولاد تحت تاثیر 

نوسانات نرخ ارز قرار نگیرد.
کفعرضهمتناسببانیازتعیینشود

از سوی دیگر وزیر صمت در حالی از راهکار 
و اصلاح  برای ساماندهی  ۳ مرحله ای خود 
صنعت فولاد خبر داده و حذف قیمت گذاری  
دستوری را اولویت نخست این طرح عنوان کرده 
که کارشناسان معتقدند حذف قیمت گذاری  
دستوری به تنهایی نمی تواند به التهابات بازار 
پایان دهد. سیدرضا شهرستانی، عضو هیات مدیره 
انجمن فولاد در خصوص راهکار وزیر صمت برای 
ساماندهی بازار فولاد به »آرمان ملی« می گوید: 
حذف قیمت گذاری  دستوری تنها زمانی می تواند 
به کاهش قیمت منجر شود که تمامی  محصولات 
زنجیره فولاد از طریق بورس کالا عرضه شود تا 
به واسطه تشدید رقابت قیمت های روند کاهشی 
بگیرند. وی با عنوان اینکه این تصمیم به حذف 
سود از زنجیره تولید فولاد منجر خواهد شد، 
افزود: در حال حاضر در خوش بینانه ترین حالت 
سهم مصرف داخلی ۵۰ درصد از تولید فولاد است. 
بنابراین اگر کف عرضه بیش از این نیاز تعیین شود 
مازاد عرضه به کاهش شدید قیمت و حذف سود 
منجر می شود بنابراین در صورتیکه وزیر صمت 
قصد ساماندهی بازار و اهداف توسعه ای فولاد در 
اولویت دولت قرار دارد باید این امکان فراهم شود 
تا تولیدکننده عرضه داخلی را فقط از طریق بورس 
کالا انجام دهد و یا محصول خود را صادر کند. 
شهرستانی در پاسخ به اینکه عدم الزام کف عرضه 
باعث افزایش صادرات نخواهد شد، گفت: قطعا 
فولادسازان تمایل دارند تا بیشتر محصول خود 
را صادر کنند اما این موضوع منافاتی با الزام عرضه 
داخلی از بورس کالا و صادرات ندارد، چرا که اگر 
کف عرضه متناسب با نیاز بازار داخلی تعیین شود و 
تولیدکننده مجاز باشد تا مازاد تولید خود را بدون 
عرضه در بورس کالا صادر کند، تعادل قیمتی 

برقرار خواهد شد.

»آرمانملی«ازطرحساماندهیوزیرصمتبرایزنجیرهفولادگزارشمیکند:

ذوب آینده »فولاد«  در 3 سوت؟!

بازار ســـــرمایه

آرمانملی:یکی از شگفتی های این دولت انتصاب 
مدیرانی است که هیچ ارتباط و تخصصی نسبت به حوزه ای 
که قرار است مدیریت کند؛ ندارد. از بنیاد شهید گرفته تا 
بنیادمسکن و وزارت ارتباطات و وزارت رفاه و غیره. حالا هم 
وزرای بدون شناخت وزارتخانه ها در حال انتصاب مدیرانی 
از جبهه سیاسی خود هستند که نه تنها هیچ تخصصی 
در زمینه ای که به آنها محول شده ندارند که هیچ سابقه 
اجرایی ای مرتبط با آن هم ندارند. سازمان تامین اجتماعی 
یکی از عریض و طویل ترین سازمان های زیرمجموعه وزارت 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی است که خود تامین اجتماعی 
شرکت های مختلفی دارد که بزرگترین آن هلدینگ شستا و 
صندوق بازنشستگی است که در بدترین شرایط ممکن قرار 
دارند و در یکی فساد مالی و در دیگری کسری بودجه بحرانی 
جدی در کشور ایجاد کرده است. از این رو از دولت انتظار 
می رفت در کنار ویژگی هایی نظیر انقلابی و جوان بودن، 
تخصص، سابقه، مدیریت، سواد و داشتن برنامه برای خروج از 
بحران ها را مورد توجه قرار دهد که متاسفانه اینطور نیست! 
نظام مدیریتی در دولت جدید نشان داد که به صورت انتصابات 
حزبی و کاملا برخلاف آنچه درباره دولت فراجناجی گفته شده 
بود انجام می شود! جدیدترین انتصاب نگران کننده انتصاب 
میرهاشم موسوی به مدیرعاملی سازمان تامین اجتماعی 
است که ریاست مرکز آموزش و پژوهش و سرپرستی مرکز 
برنامه ریزی کمیته امداد امام خمینی را در کارنامه کاری خود 
دارد! او جز ۱۷ نفر اصلی شورای مرکزی جبهه پایداری است 
جایگزین مصطفی سالاری، مدیرعامل قبلی تامین اجتماعی 
شد. از دیگر فعالیت های موسوی می توان به ریاست مرکز 
آموزش و پژوهش شورایعالی استان های کشور، ریاست مرکز 
پژوهش شورای اسلامی شهر تهران و مشاور رئیس و مدیرکل 
منابع انسانی و پشتیبانی سازمان بیمه سلامت ایران اشاره 
کرد! همانطور که مشخص است موسوی می توانست آخرین 
گزینه برای این پست با این حجم کاری و حساسیت ویژه 
باشد، اما به نظر می رسد فضای آقای وزیر کار برای همکاران 
سابقش در کمیته امداد تنگ شده و  اساسا معلوم نیست 
چرا در شرایطی که مدیران قوی و با تخصص های مرتبط 
نتوانسته اند قول عریض و طویل تامین اجتماعی و شستا 
را مدیریت کنند و به سامان برسانند. وزیر جوان وزارت رفاه 
با تکیه بر دوستان و تجربه خود در کمیته امداد برای این 
حوزه نسخه پیچی می کند آیا عبدالملکی برای انتخاب مدیر 
تامین اجتماعی شاخصه های مدیریتی به همراه تخصص 
را مورد توجه قرار داده و یا تنها وظیفه داشته سهم جبهه 

پایداری را از طریق تامین اجتماعی و  شستا بپردازد؟! 

آرمانملی:براساس قانون رفع موانع تولید و رقابت پذیر، 
عوارض صادراتی دریافتی از کالاهای صادراتی با ارزش 
افزوده پایین تر باید به کالاهای صادراتی با ارزش افزوده 
بالاتر اختصاص یابد. درواقع هدف از این قانون که به نوعی 
تشویق واحدهای تولیدی برای توسعه زنجیره ارزش و 
ارتقای رقابت پذیری در بازارهای جهانی است در حالی 
درچند سال گذشته مورد به توجهی قرار گرفته و منابع 
حاصل به این گروه از تولیدکنندگان بازنگشته که به گفته 
فعالان این حوزه کسری بودجه دولت در این سال ها بهانه ای 
بوده تا این منابع به قلکی برای دولت برای جبران کسری 
بودجه تبدیل شده است، به گونه ای که از مجموع عوارض 
پرداخت شده کمتر از ۱۰ درصد آن به برخی واحدهای 
تولیدی آن هم در قالب وام با بهره ۱۸ درصدی تخصیص 
یافته است. موضوعی که رئیس کنفدراسیون صادرات ایران 
معتقد است در صورتیکه دولت رویکرد حمایتی برای توسعه 
صادرات غیرنفتی دارد باید اجازه دهد تا اهداف حمایتی 
قانون به طور کامل اجرا شود. محمد لاهوتی در این رابطه 
می گوید: دولت برای جلوگیری از صادرات کالاهای با 
ارزش افزوده پایین تر، از برخی اقلام اقدام به اخذ عوارض 
صادراتی می کند که بر این مبنا، در مورد برخی کالاها مقرر 
شده تا این منابع برای حمایت از صادرات کالاهای دارای 
ارزش افزوده بیشتر هزینه شود. رئیس کنفدراسیون صادرات 
ایران افزود: در واقع، این موضوع در ماده ۷ آیین نامه اجرایی 
ماده ۳۷ قانون رفع موانع تولید و ارتقای نظام مالی کشور، 
۱۰۰ درصد عوارض صادراتی واریزی به حساب مربوط به 
منابع عمومی کشور باید برای تشویق صادرات کالاهای با 
ارزش افزوده بالاتر در اختیار دستگاه های اجرایی قرار گیرد، 
اما این موضوع تاکنون عملیاتی نشده است. وی تصریح 
کرد: طی سال های گذشته، دولت به رغم دریافت مرتب 
عوارض صادراتی از برخی صادرکنندگان، این منابع را در 
خزانه بلوکه کرده و به صادرکنندگان عودت نداده است 
که نمونه بارز آن، صادرکنندگان سالامبور و وتبلو هستند 
که بالغ بر ۲۰۰ میلیارد تومان عوارض پرداخت کرده اند؛ اما 
هیچگاه این منابع برای حمایت از صادرات با ارزش افزوده 
بالاتر به این بخش از صادرات کشور پس داده نشده است. 
به گفته لاهوتی، دولت تنها برای حمایت از صادرات، تنها 
از این منابع ۲۰ میلیارد تومان یعنی کمتر از ۱۰ درصد 
را با نرخ سود ۱۸ درصد به عنوان وام به چند واحد تولیدی 
ارائه داده است که بر این اساس، به نظر می رسد اجرای 
قانون در این بخش از حمایت از صادرات هم معطل مانده 
است. رئیس کمیسیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات 
اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: دولت باید هر رقمی که 
بابت عوارض صادراتی دریافت می کند را به چرخه صنعت 
صادرات گرا برگرداند تا صادرکنندگان را مورد حمایت قرار 
دهد؛ اما متاسفانه تجربه نشان داده هر منابعی که تحت نام 
عوارض صادراتی از صادرکنندگان دریافت و به خزانه واریز 
می شود، دیگر بازگشتی برای حمایت از صادرات ندارد و تنها 
سیاهچاله کسری بودجه دولت را پر می کند. لاهوتی گفت: 
اگر دولت سیزدهم یکی از برنامه های جدی خود را حمایت 
از صادرات قرار داده است، باید زمینه را برای مانع زدایی از 
صادرات و حمایت همه جانبه از این بخش از اقتصاد صورت 
دهد تا صادرکنندگان اطمینان داشته باشند که می توانند 
نسبت به افزایش صادرات خود با کمترین مانع اقدام نمایند.

تامین اجتماعی به جبهه پایداری رسید!

عوارضصادراتیبهجایتولیدبرایکسریبودجههزینهمیشود

تخصیص مشوق با سود 18 درصدی

نیم نگــــــاه

ذره بین

خودروارزسکهوطلا

175.000.000کوییک 328.000.000Rدنا27.471دلارآمریکا11.550.000سکهامامی

361.000.000شاهین277.000.000پژوپارس31.663یورو11.990.000سکهبهارآزادی

281.000.000وانتزامیاد)آپشنال(253.000.000پژو206تیپ38.2802پوندانگلیس6.100.000نیمسکه

161.000.000ساینا264.000.000راناپلاس7486درهمامارات3.650.000ربعسکه

248.000.000سمند 155.000.000LXسایپا3250111لیرترکیه2.250.000سکهگرمی

233.000.000پژو405دوگانهسوز148.000.000تیبا22.760دلارکانادا1.162.560هرگرمطلای18عیار

قیمتدربازارآزاد)بهتومان(

»آرمانملی«ازاقداممجلسبرایکاهشموانعایجادکسبوکارگزارشمیکند:

اقداماتجزیرهایگرهاقتصادرابازنمیکند
اقتصادبدوننگاههمهجانبهاصلاحنمیشود نفسراحتکسبوکارهابرایگرفتنمجوز

باافت40هزارواحدیشاخصرقمخورد
سقوط آزاد بورس

آرمانملی:بـــازار سرمــایه روزگـذشته 
)یکشنبه( با ریزش قابل ملاحظه ای همراه شد 
به گونه ای که شاخص کل با افت بیش از 4۰هزار 
واحدی پس از مدت ها از کانال ۱.۵میلیون 
واحدی نیز پایین تر آمد و در رقم یک میلیون 
4۸۹ هزار واحدی قرار گرفت. درواقع با سفر 
گروسی مدیر کل آژانس انرژی اتمی به ایران 
و گمانه زنی هایی که در زمینه موافقت آژانس 
با مسئولان کشور مطرح می شود باعث شده 
تا باردیگر انتظارات بازگشت مذاکرات برجامی 
و حذف تحریم ها قوت گیرد و در این راستا 
اگرچه هنوز خبر رسمی اعلام نشده اما بازار 
ارز به تاثیر از جو حاکم با کاهش مواجه شده 
به طوری که قیمت ارز به کانال ۲۶ هزارتومانی 
بازگشته است موضوعی که با ریزش بازارسرمایه 
نیز همراه شده و دیگر نمی توان به این ریزش 
رفتار طبیعی و قرارگرفتن به فاز اصلاحی را 
اطلاق کرد. براساس این گزارش روزگذشته در 
بازارسرمایه  بیش از هفت میلیارد و ۵۱۰میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۶۱ هزار 
و ۹۱4 میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص 
کل بازار با 4۰ هزار و 4۶۶ واحد کاهش در 
کانال یک میلیون و 4۸۹ هزار واحدی قرار 
با  گرفت همچنین شاخص کل )هم وزن( 
۱۳ هزار و ۲۸۵ واحد کاهش به 4۵۰ هزار و 
۵۹واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با هشت 
هزار و ۳۸۳ واحد افت به ۲۸۳ هزار و ۹۸۸ 
واحد رسید. گفتنی است در بازار دیروز تعداد 
اندکی از نمادها شامل بورس کالای ایران 
)کالا( با ۲44 واحد، آلومینیوم ایران )فایرا( با 
۱4۸ واحد، فرآوری معدنی اپال کانی پارس 
)اپال( با ۱۰4 واحد، کارخانجات داروپخش 
)دارو( با ۹۶ واحد و آسان پرداخت پرشین 
)آپ( با ۹۱ واحد بیشترین اثرگذاری مثبت را 
بر شاخص داشتند و درمقابل نمادهای زیادی 
همچون معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( با 
دو هزار و ۹4۱ واحد، ملی صنایع مس ایران 
)فملی( با دو هزار و ۷4۱ واحد، فولاد مبارکه 
اصفهان )فولاد( با دو هزار و ۳۳۷واحد، شرکت 
سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( با دو 
هزار و ۸۸ واحد، پالایش نفت اصفهان )شپنا( با 
یک هزار و ۲۱۲ واحد، معدنی و صنعتی چادرملو 
)کچاد( با یک هزار و ۱۳4واحد، توسعه معادن و 
فلزات )ومعادن( با یک هزار و ۱۳۰ واحد، گروه 
مدیریت سرمایه گذاری امید )وامید( با یک هزار 
و ۶۳واحد، پالایش نفت تهران )شتران( با 
۹۷۲واحد، پالایش نفت بندرعباس )شبندر( 
با ۹۷۱ واحد و پتروشیمی نوری )نوری( با 
۹۰۸ واحد با تاثیر منفی خود زمینه سقوط 
4 هزار واحدی شاخص و بازگشت به کانال 
۱.4میلیون واحدی را رقم زدند. بر این اساس 
در بازار فرابورس نیز روزگذشته  دو میلیارد و 
۵4۲ میلیون برگه سهم به ارزش ۱۸۵ هزار 
و ۹4۰ میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص 
این بازار با بیش از 4۱۰ واحد کاهش بر روی 
کانال ۲۲ هزار و 4۰۰ واحد ثابت ماند. در بازار 
فرابورس دیروز نمادهای پلیمر آریا ساسول 
)آریا(، پتروشیمی زاگرس )زاگرس(،  سنگ 
آهن گهرزمین )کگهر(، فولاد هرمزگان جنوب 
)هرمز(، پتروشیمی تندگویان )شگویا(، بانک 
دی )ودی(، شرکت آهن و فولاد ارفع )ارفع(، 
سهامی ذوب آهن اصفهان )ذوب(، پالایش نفت 
لاوان )شاوان(، پالایش نفت شیراز )شراز( و 
سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات )وسپهر( 
بالاترین تاثیر را در کاهش شاخص فرابورس 

داشتند.


